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Eerlijke leges?
Er zijn waterschappen in Nederland die geen leges heffen maar de meeste waterschappen,  

en ook waterschap Amstel, Gooi en Vecht (AGV), doen dat wel. Leges zijn bedragen die in 

rekening worden gebracht indien een derde een vergunningplichtige activiteit wil verrichten, en 

daarvoor een vergunning aanvraagt. Het hele proces van afhandelen van deze vergunning kost 

het waterschap inzet van mensen en middelen. De leges die worden geheven zijn bedoeld om 

de kosten te vergoeden die voortvloeien uit het afhandelen van de vergunningaanvraag. 
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vragen. Ons systeem van de Keur wordt, mede op 
initiatief van onze CDA-fractie, omgegooid van ´nee 
tenzij´ naar ´ja mits´. Dit betekent dat er voor veel 
activiteiten geen vergunning meer nodig is maar 
dat een melding volstaat. Dit geldt vaak voor kleine, 
routinematige activiteiten. Kosten die worden gemaakt 
door het waterschap bij het behandelen van een 
melding worden echter niet in rekening gebracht, dat zit 
niet in het wettelijk kader voor de leges. Op termijn komt 
er bovendien de Omgevingswet. Te verwachten valt dat 
door ook door deze wet een aantal nu nog vergunning-
plichtige activiteiten in de toekomst meldingsplichtig 
worden of gewoon vergunningvrij zijn. Daardoor neemt 
het aantal vergunningen af. 

Een kostentoedeling aan vergunningen is in de praktijk 
bijzonder ingewikkeld. Nu het aantal vergunningen 
afneemt is het de vraag of het ‘eerlijk’ is de resterende 
vergunningen hogere tarieven in rekening te brengen. 
En wat doe je met de kosten van handhaving? Met 
handhaving is toch een algemeen belang gediend, van 
alle ingezetenen, bedrijven, instellingen en landeige-
naren? In de kostentoedeling aan vergunningen wilde 
de PvdA vooral bij grote projecten proportioneel hogere 
tarieven laten vaststellen. De wetgever heeft echter ook 
bepaald dat er geen sprake mag zijn van structurele 
‘overdekking’; vergunningaanvragers mogen ook 
niet meer betalen aan leges dan de werkelijke kosten 
die voor het opmaken van deze vergunning worden 
gemaakt. Om die reden stelde de PvdA dan maar voor 
om het percentage gewenste kostendekking op 75% 
te stellen. Het voorgestelde systeem werd daarmee 
tamelijk ingewikkeld; er slopen naar de mening van de 
CDA-fractie bovendien onterecht ook allerlei elementen 
in van inkomenspolitiek. In het PvdA-voorstel werd 
aangegeven dat de meeropbrengst ten gunste van de 
belastingcategorie ingezetenen zou moeten komen. 

De aanvrager van de vergunning heeft over het 
algemeen de meeste baat bij de te vergunnen activiteit 
en daarom is het rechtvaardig dat deze aanvrager de 
kosten van het vergunningsproces voor zijn of haar 
rekening neemt. De aanvrager kan, bijvoorbeeld voor 
het geval dat de bouw van een huis een vergunning 
van het waterschap nodig is, deze kosten ook weer 
verhalen op de koper in de bouwsom of huizenprijs. 
Overigens moet hierbij bedacht worden dat ook een 
aanvraag die niet tot een vergunning leidt, nog steeds 
legesplichtig is. Immers het werk voor deze aanvraag is 
wel gedaan en moet door iemand worden betaald. 

Initiatiefvoorstel
De tarieven voor de leges die jaarlijks bij de begroting 
worden vastgesteld zijn in de meeste besturen 
van de waterschappen nauwelijks onderwerp van 
discussie, veelal een hamerslag. Tot nu worden bij 
waterschap AGV de kosten slechts voor 50% gedekt 
uit de inkomsten. De belastingbetalers van het 
waterschap betalen dus in feite mee aan de kosten 
van vergunningen. De PvdA zou dat anders, ‘eerlijker’ 
willen en daarom diende de PvdA-fractie zelfs een 
initiatiefvoorstel in om de leges voor vergunningaan-
vragen voortaan kostendekkend te laten zijn. De 
meeropbrengsten van de legesheffing zouden dan ten 
goede moeten komen aan een specifieke categorie 
waterschapbelastingbetalers, namelijk de ‘Ingezetenen’, 
door hen lagere tarieven voor de waterschapbelastingen 
in rekening te brengen.

Minder vergunningen
Ik moet zeggen dat ik wel wat jaloers was op zoveel 
denkkracht van onze PvdA-collega’s. 
Op het eerste gezicht lijkt het streven van de 
PvdA-fractie ook wel sympathiek. Er gaat echter de 
komende tijd veel veranderen voor vergunningaan-
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In het veenweidegebied in het westen is de 
bodemdaling soms wel 2 cm per jaar. In het verleden 
werd door de waterschappen steeds besloten tot 
peilverlaging, om na de bodemdaling de drooglegging 
op het oorspronkelijke niveau terug te brengen, onder 
meer om tegemoet te komen aan de behoefte aan 
een rendabele melkveehouderij. Een peilverlaging leidt 
echter opnieuw tot inklinking door de oxidatie van het 
veen. Dit proces wordt nog eens versterkt door de 
klimaatverandering en de oplopende temperaturen. De 
natuurbewegingen roepen daarom juist steeds om een 
peilverhoging om deze maaivelddaling te beperken. 
Bert de Groot, biologische melkveehouder en DB-lid 
bij het hoogheemraadschap De Stichtse Rijnlanden 

ziet echter toch een goede toekomst voor de melkvee-
houderij door toepassing van o.a. onder waterdrainage 
en samenwerking met de agrariërs om de bedrijfs-
voering aan te passen. Pier Prins, wethouder in 
Loppersum, en Hilbrand Sinnema, DB-lid van 
waterschap Aa en Hunze, lieten zien dat de zout- en 
aardgaswinning leidt tot bodemdaling en aardbevingen 
in de provincie Groningen en wat er nodig is om de 
woningen en bijvoorbeeld scholen in hun gemeente en 
waterschap aan de veiligheidsnormen te laten voldoen. 
Gilles Erkens, senior-onderzoeker bodemdaling van 
Deltares en de Universiteit van Utrecht merkte op 
dat dalende bodems gepaard gaan met stijgende 
maatschappelijke kosten. Cees van Velzen, wethouder 
van Alphen aan de Rijn, gaf aan dat ook in de 
bebouwde gebieden, steden en dorpen de gevolgen 
enorm zijn. De klimaatverandering vergroot de 
urgentie: de bodemdaling gaat op sommige locaties 
zelfs een factor 10 sneller dan zeespiegelstijging! De 
schade aan de infrastructuur en de fundering van 
woningen en de hogere kosten van het waterbeheer 
kunnen oplopen tot ca. 22 miljard euro tot 2050. 
Tegelijkertijd is de behoefte in de Randstad aan nieuwe 
woningbouw zeer groot. Het veelomvattende thema 
Bodemdaling staat de komende jaren op de kaart 
van beleidsmakers en het komt dan ook terug in een 
resolutie op het CDA-partijcongres en in het verkiezings-
programma voor de waterschapsverkiezingen. •

Bodemdaling  
raakt iedereen!

Bij het symposium van de CDA Bestuurders-

vereniging op initiatief van de waterschap-

bestuurders op 20 april ging de aandacht uit naar 

zowel de bodemdaling in veenweidegebieden, 

waar de bodem daalt door veenoxidatie, inklinking 

van het veen, als naar de bodemdaling die het 

gevolg is van de delfstoffenwinning, het gas  

in Groningen en de zoutwinning.  

Wonen

Terugblik Symposium Bodemdaling 20 april 2018

Dit is echter niet mogelijk. De meeropbrengst van de 
hogere kostendekkendheid zou in mindering worden 
gebracht op de totale kosten van watersysteembeheer. 
Via de kostentoedeling van het waterschap komt die 
terecht in lagere tarieven van de waterschapsbelas-
tingen van alle categorieën. 

Het effect van het initiatiefvoorstel van de PvdA op het 
tarief voor ingezetenen bleek zo bij AGV maar € 0,11 te 
zijn. Een daling van € 110,02 naar € 109,91. Ondanks 
de aanvankelijke sympathie stemde de CDA-fractie 
daarom tegen het initiatiefvoorstel: goed besturen gaat 
niet alleen op het ‘eerlijke’ gevoel. •


